




Madame Brigitte BARDOT, 
 
In uw brief van 24 december jl. werpt u zich op tegen de maatregelen die wij nemen in 
onze strijd tegen de Q koorts in Nederland en vraagt u mij het preventief ruimen van 
geiten, drachtige schapen en bokken te staken. Ik hecht er aan te zeggen hoe zeer ik uw 
betrokkenheid waardeer; dit onderwerp verdient onze allerhoogste waakzaamheid en 
overstijgt zeker nationale grenzen. 
 
Het is niet de bacterie Coxiella burnetii die de crisis veroorzaakt waar wij ons nu voor 
zien geplaatst. De bacterie komt namelijk al langer voor bij dieren. De directe aanleiding 
voor mijn beslissingen is eerder de ernstige en onvoorziene ziekte die zich de laatste drie 
jaar bij mensen voordoet. Vorig jaar zijn zes personen overleden aan de Q koorts en vele 
anderen ondervinden er nog dagelijks de gevolgen van, ondanks de antibiotica die ze 
daarvoor krijgen, ondanks de tijd die is verstreken vanaf het moment dat ze ziek werden. 
 
Dat het om een nieuwe, onvoorspelbare ziekte gaat, maakt de situatie ernstiger, maar 
dat is niet het enige. Ook het gebrek aan voldoende kennis over een aantal aspecten van 
de Q koorts speelt mee. We weten niet precies hoe de bacterie zich gedraagt, en ook niet 
precies waar hij zich bevindt. We weten ook niet hoe hij op de mens wordt overgedragen. 
Daarom weten ook de experts nog niet wat we het beste kunnen doen om de ziekte 
efficiënt te kunnen voorkomen en te genezen. We verwachten dat vaccinatie van dieren 
er voor het belangrijkste deel toe zal bijdragen dat mensen de ziekte niet krijgen. Of dat 
zo is, weten we pas in 2011. Toch willen we mensen ook in 2010 bescherming bieden 
tegen Q koorts. Daar zijn dus andere, en helaas drastische maatregelen voor nodig. 
 
Daarom ook, stond ik als minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit voor een 
morele, bijna onmogelijke keuze: de keuze tussen de gezondheid en het bestaan van de 
mens enerzijds en die van het dier anderzijds.  
 
De regering heeft voor de mens gekozen. Die keuze was snel gemaakt. Maar de 
maatregelen die we daarna hebben moeten nemen hebben mij diep getroffen. Ik heb ze 
niet licht genomen en niet zonder zorgvuldige afwegingen. Het moeten ruimen van deze 
dieren, en dan vooral de dieren die binnenkort zullen werpen, was één van de moeilijkste 
beslissingen die ik in mijn leven heb moeten nemen. Het is een tragedie, een drama. 
Anders kan ik het niet zeggen.   
 
Deze crisis raakt ons allemaal, zowel de dieren als de mensen, zowel de zieken als de 
boeren, en natuurlijk de geiten, schapen, bokken, hun jongen en de consumenten van de 
producten van deze dieren, zowel in Nederland als in Frankrijk.  
 
Ik heb echter veel vertrouwen in een toekomst waarin wij mensen en dieren beter tegen 
infectieziekten kunnen beschermen. De Nederlandse minister van Volksgezondheid, 
mijnheer Klink, en ik doen er alles aan om te voorkomen dat een aanpak als deze 
opnieuw nodig zal zijn.  
 
Hoogachtend, 
 
  
Gerda Verburg  
Minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit. 
 


